الجزاءات القضائية في الأنظمة الصحية السعودية . دراسة تحليلية تطبيقية في ضوء الفقه والنظام .

إعداد الطالب محمد بن نايف العبدلي المالكي ١٩٠١٥٠١

إشراف أ.د. لطفي بن عامر النفطي

المستخلص

تكمن مشكلة الدراسة في أهمية تحديد أنواع الجزاءات القضائية كون أن الجزاءات القضائية في الأنظمة الصحية تختلف باختلاف الفعل أو المخالفة التي تقع، وكان السؤال الرئيس للدراسة هو ما الجزاءات القضائية (الجنائية والمدنية والإدارية) في الأنظمة الصحية السعودية؟ وما هي تطبيقاتها القضائية؟

وقد هدفت الدراسة إلى بيان المقصود بنظرية الجزاء الدنيوي، ومن ثم بيان الجزاءات القضائية بأنواعها المترتبة على الإخلال بالأنظمة الصحية السعودية، مع أبرز التطبيقات القضائية للجزاءات القضائية بأنواعها في الأنظمة الصحية السعودية.

ومنهج البحث المتبع يتلخص في المنهج الوصفي القائم على التحليل والاستنتاج ومن ثم المقارنة والتطبيق، وذلك بتتبع المسائل محل الدراسة وعرضها في ضوء الفقه الإسلامي والنظام الصحي السعودي للوصول لحلول لمشكلة البحث وتساؤلاته.

وأهم النتائج التي انتهت إليها الدراسة: أن نظرية الجزاء يمكن تطبيقها على أي نظام قائم على حماية حقوق الناس من خلال تصرفاتهم، وتبين أن ضابط الجرائم الطبية هو وجود التهمة، والأخطاء الطبية هو وجود الإهمال، والمخالفات الإدارية هو مخالفة آداب المهنة. وتحديد المسؤوليات وضمان الطبيب في الفقه الإسلامي يتفق مع ما جاء في الأنظمة الصحية. واعتناء المنظم بالجزاءات القضائية الموضوعية والاجرائية في الأنظمة الصحية في المملكة.

وأهم التوصيات التي انتهت إليها الدراسة: إنشاء محاكم طبية متخصصة، وزيادة وعي الممارس الصحي في تعامله مع المريض من قبل وزارة الصحة، نشر الأحكام القضائية والقرارات السابقة الصادرة عن المحاكم الجزائية واللجان شبه القضائية بوزارة الصحة. والنظر في تطوير وتحديث بعض الأنظمة الصحية.

الكلمات المفتاحية: الجزاء القضائي، الجزاء الجنائي، الجزاء المدني، الجزاء الإداري، الأنظمة الصحية.

Judicial Punishments in the Saudi Health Laws

-An Applied Analytical Study in the Light of Jurisprudence and Law-

Prepared by:

Mohammed bin Naif Alabdali Almaliki 1901501

Supervised By:

Prof. Lotfi bin Amer Alnafti

Abstract

The problem of the study lies in the importance of determining the types of judicial punishments, since the judicial punishments in health laws differ according to the act or violation that is being committed. The main question of the study was what are the judicial punishments (criminal, civil and administrative) in the Saudi health laws? What are its judicial applications?

The study aimed to clarify what is meant by the theory of worldly punishment, and then to explain the judicial punishments of all kinds resulting from the violation of the Saudi health laws, with the most prominent judicial applications of the judicial punishments of all kinds in the Saudi health laws.

The research approach used is summarized in the descriptive approach based on analysis and conclusion, and then comparison and application, by tracking the issues under study and presenting them in Islamic jurisprudence and the Saudi health system to reach solutions to the research problem and its questions.

The most important results of the study: that the punishment theory can be applied to any law based on the protection of people's rights through their actions, and it turns out that the medical offense is the presence of the charge, and the medical errors is the presence of negligence, and administrative violations is the violation of professional ethics. Determining the responsibilities and ensuring the doctor in Islamic jurisprudence is consistent with what was stated in the health laws. The organizer's concern for the substantive and procedural judicial punishments in the health laws in the Kingdom.

The most important recommendations of the study were: the establishment of specialized medical courts, and the increase of awareness of the health practitioner in his dealings with the patient by the Ministry of Health, and the publication of judicial rulings and previous decisions issued by criminal courts and quasi-judicial committees of the Ministry of Health. Considering the development and modernization of some health laws.

Keywords: judicial punishment, criminal punishment, civil punishment, administrative punishment, health laws.